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Az ÖKOTECH, a 7. Nemzeti környezetvédelmi és
kommunális szakkiállítás 2007. november 6-9. kö-
zött került megrendezésre a HUNGEXPO Budapesti
Vásárközpontban. A szakkiállításon az érdeklõdõk
közel 200 cég kínálatáról kaphattak áttekintést a
környezetvédelem és a fenntartható fejlõdés, ezen
belül a hulladékgazdálkodás, a vízgazdálkodás, a
levegõtisztaság-védelem, a megújuló energiák és
kapcsolódó szolgáltatások témaköreiben.

A kiállításon a környezetvédelem technikai hát-
terének bemutatkozása mellett a következõ szakmai
programok is várták az érdeklõdõket:

– A klímaváltozás hatása a vízbázisokra
– Nemzetközi konferencia a hulladékká vált gép-

jármûvekrõl
– Német nap: Megújuló energiaforrások gyakor-

lati hasznosítása
– Svájci technológia és know-how Magyarorszá-

gon
– A biológiai hulladékkezelés németországi ta-

pasztalatai
– Határon átnyúló környezetvédelmi együttmû-

ködések
– Innovatív brit és magyar vízkezelési technoló-

giák
– A környezetvédelmi igazságügyi szakértõ fel-

adatai

Az egyik legsikeresebb szakmai konferenciát kö-
zel 80 résztvevõvel az EOQ MNB Környezetvédelmi
Szakbizottsága és a Környezettudatos Vállalatirányí-
tási Egyesület (KÖVET-INEM Hungária) rendezte a
„Nemzeti Fenntartható Fejlõdés Stratégiája (NFFS)”
témakörben. A konferencia levezetõ elnöki teendõ-
it Vagdalt László a KÖVET-INEM Hungária elnöke,
az AUDI Hungária Motor Kft. Környezetvédelmi ve-
zetõje látta el. A színvonalas rendezvényen öt, té-
májában egymásra épülõ elõadás hangzott el a fenn-
tartható fejlõdés általános problematikájából kiin-
dulva, a közelmúltban elkészült, „Nemzeti Fenntart-
ható Fejlõdési Stratégia (NFFS)” összefoglalásán, a
Stratégiai Környezeti Vizsgálatok gyakorlati módsze-
reinek ismertetésén, a „Vállalatok Társadalmi Fele-
lõssége (CSR)” elveinek felvázolásán keresztül a

DR. VARGA LAJOS
az EOQ MNB alelnöke

a Környezetvédelmi Szakbizottság elnöke

A nemzeti fenntartható fejlõdési stratégia –
szakmai konferencia az ÖKOTECH-en

vállalati fenntarthatóság egy kipróbált módszerének
a svájci eredetû BUWAL-eljárás gyakorlati tapaszta-
latainak ismertetéséig.

Az elõadások lényege a következõkben foglalha-
tó össze:

Dr. Varga Lajos (EOQ MNB): „A fenntartható fej-
lõdés kérdései” címû elõadásában egyrészt az 1983-
ban létrehozott, Az ENSZ Környezet és Fejlõdés Vi-
lágbizottsága (az ún. „Brundtland Bizottság”) defi-
níciójából indult ki, amely szerint „A fenntartható
harmonikus fejlõdés a fejlõdés olyan formája, amely
a jelen igényeinek kielégítése mellett nem fosztja
meg a jövõ generációját saját szükségleteik kielégí-
tésének lehetõségétõl”.  Az elõadás másik alapveté-
se az a közismert megfigyelés volt, amely szerint a
múlt század utolsó évtizedeiben általánossá vált
globalizációs jelenségek, az áruk és szolgáltatások,
a tõke, a munkaerõ és az információ szabad áram-
lása mellett megjelent az „ökológiai problémák sza-
bad áramlása” is. Ez utóbbi jelenség bizonyítására
az elõadó a döbbenetes példák hosszú sorát ismer-
tette a mai világhelyzet fenntarthatatlanságát bizo-
nyítva társadalmi, gazdasági, technológiai, pénzügyi
és természeti szempontból.

Dr. Molnár Ferenc (Nemzeti Fejlesztési Ügynök-
ség): A Nemzeti Fenntartható Fejlõdési Stratégia
(NFFS)

Az elõadó ismertette az NFFS kidolgozásának
közel öt éve tartó, és az Európai Unió 2006. június
16-i csúcstalálkozóján elfogadott megújított EU
Fenntartható Fejlõdési Stratégia életbelépése után
felgyorsult bonyolult hazai folyamatát. Az NFFS ki-
alakításának alapfelfogását az interszektorális szem-
lélet, a hosszú távú, stratégiai keretdokumentum-
jelleg, a három kiemelt fejlesztési dimenzió (kör-
nyezeti, társadalmi és gazdasági) egymással egyen-
súlyban, összhangban történõ fejlesztésének igénye
jellemzi. Az NFFS kidolgozását az NFÜ és a Környe-
zetvédelmi és Vízügyi Minisztérium (KvVM) olyan
egyenrangú partnerkapcsolatban végezte, amelyben
az elsõ helyi felelõs az NFÜ volt. A 2007. februárjá-
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Dr. Varga Lajos: A nemzeti fenntartható fejlõdési stratégia...
ban elkészült a Stratégia belsõ tervezõi munkavál-
tozata, amelyet szakértõi véleményezés, átdolgozás,
és közigazgatási egyeztetés után a Kormány 2007..
április 25-én megtárgyalt és társadalmi egyeztetés-
re bocsátott.

Az újabb átdolgozás után a július 27-i kormány-
ülés döntött az NFFS elfogadásáról és az EU Bizott-
ságnak történõ megküldésérõl. A Stratégia 2007.
õszén került az Országgyûlés elé a KvVM elsõhelyi
felelõssége mellett, az elfogadás után kerül sor az
akciótervek kidolgozására és az intézményrendszer
kialakítására. Az elõadó kitért a hazai Fenntartható
Fejlõdés Alapindikátor Rendszernek (FAJR) az
EUROSTAT koordinációjával jelenleg folyó kialakí-
tására.

Dr. Szilvácsku Zsolt (RESPECT Consulting): Stra-
tégiai környezeti vizsgálatok (SKV-k) alkalmazása –
tapasztalatok és lehetõségek

Az elõadó a két lehetséges SKV megközelítésbõl
indult ki:
• A hatás-irányultságú megközelítésekbõl, amelyek

a környezeti hatásvizsgálatok módszertanán ala-
pulnak és figyelmük középpontjában a várható
hatások minél precízebb meghatározása áll, ezt
a KHV (Környezeti Hatásvizsgálat) módszertaná-
nak továbbfejlesztése révén kívánják elérni.
Jellemzõk:
= értékelési eljárások, értékelhetõ tervváltozatok;
= következmények bevonása, hatások elemzése;
= tanulmány összeállítása, társadalmi egyezte-

tés;
= írásalapú megjelenítés, az értékelés eredmé-

nyeit elõtérbe helyezõ jelentés.
• A döntés-irányultságú megközelítés, ahol

o A figyelem középpontjában a tervezési és prog-
ramozási döntéshozatali folyamatokhoz törté-
nõ kapcsolódás, illetve a környezeti szempon-
tok minél erõsebb integrációjának elérése áll.

o Ezen megközelítés a célját a stratégiai- és
policy-elemzések, valamint a döntéselemzés,
döntés-elõkészítés módszertanára építve pró-
bálja elérni.

Jellemzõi:
= környezeti szempontok integrálása;
= szempontok megfogalmazása;
= napló, jelentés;
= kommunikáció, megbeszélés alapú egyezte-

tési folyamatok, követési program

A Stratégiai Környezeti Vizsgálatok elõnyei:
A jó minõségû SKV folyamat tájékoztatja a terve-
zõt, a döntéshozót és az érintett lakosságot a dönté-
sek fenntarthatósági alapelveknek való megfelelõ-
ségrõl, hozzásegít a megfelelõ alternatívák megta-
lálásához és egy átlátható, nyitott döntéshozatali
folyamatot biztosít. Ezzel erõsíti a döntések hiteles-

ségét és elõsegíti a projektszintû vizsgálatok költ-
ség- és idõbeli hatékonyságát.

Kapusy Pál (KÖVET): A fenntartható fejlõdés és
CSR a KÖVET felfogásában.

Az elõadás a fenntarthatóság és a CSR (a vállala-
tok társadalmi felelõssége) fogalmi értelmezése és
összehasonlítása után a fenntartható (felelõs) vál-
lalat és az egészséges vállalat jellemzõit kísérelte
meg egymásnak megfeleltetni. Ennek alapján a gaz-
dasági fenntarthatóság igényét a vállalati életképes-
séggel, a környezeti fenntarthatóságot a felelõs vál-
lalati magatartással, a társadalmilag értelmezett
fenntarthatóságot a munkatársakkal és a környezet
humánus szempontjaival felelteti meg egymásnak.
Azt elõadó a továbbiakban számos szemléletes gya-
korlati példát ismertetett a vállalati felelõsségválla-
lásra az anyagfelhasználás csökkentése, a munka-
körülmények javítása, a korrupció elutasítása stb..
terén. Az elõadás során szemléletes képet kaphat-
tunk a vállalati felelõs magatartás, illetve a fenn-
tarthatóság iránti elkötelezettség szintjeirõl a kez-
deti elutasító magatartási formáktól a javuló telje-
sítményeken, az integráción keresztül a vezetõ sze-
rep eléréséig.

Torma András (AUDI Hungária Motor Kft.): A
vállalati fenntarthatóság egyik eszköze: a BUWAL-
módszer.

Az AUDI Hungária Motor Kft. (AHM) ugyan már
hosszabb ideje rendelkezik ISO 14001-es tanúsít-
vánnyal és EMAS-regisztrációval, viszont ezekre
építve folyamatosan továbbfejleszti környezetme-
nedzsment rendszerét (MR). A KMR fejlesztések
során következetes rendszerszemléletû megközelí-
tésre építve, robosztus módszereket a megfelelõ
környezeti céloknak megfelelõen alkalmazva, a
gyenge láncszemeket megszüntetve és az állandó
jogszabályi megfelelést biztosítva folyamatosan ja-
vítani igyekszik környezeti teljesítményét.

Ennek a törekvésnek megfelelõen eredményesen
alkalmazzák a német eredetû BUWAL-módszert. Az
alapvetõen emisszió-orientált rendszer célja a kü-
lönbözõ Környezeti Teljesítmény-értékelõ (KTE) in-
dikátorok aggregálása egy mérõszámba, majd az
aggregált mutató (indikátor) viszonyítása a környe-
zeti problémakörökhöz.

Az elõadás szemléletes módon ismertette a
BUWAL-eljárásnak a földgáz felhasználása, és a lo-
gisztikai alkalmazás terén a gyakorlatban megtett
lépéseit és eredményeit.

Az elhangzott rendkívül érdekes elõadásokat több
hozzászólás és vita követte. A konferencia eredmé-
nyesnek és sikeresnek mondható, néhány elõadás
részletes közlését javasoljuk a Minõség és Megbíz-
hatóság-ban.
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A Magyar Nemzeti Minõségi Díjas és IIASA-
Shiba Díjas cégek képviselõit, a Nemzeti Minõség
Klub tagjait októberben Nyíregyházán a Nyírségvíz
Zrt. látta vendégül.

A Nyírségvíz Zrt. az 1990-es évek második fe-
létõl indult el a minõség útján, amelynek egyik
eredményeként 2006-ban átvehették a Magyar
Nemzeti Minõségi Díjat. A cég nem állt meg a fej-
lõdésben, hanem dinamikusan tovább halad az
európai kiválóság felé, hiszen következõ lépésként
2008-ban pályáznak az EFQM Kiválóság Díjra.

A Minõség Klub programja rendhagyó volt: a
Nyírségvíz Zrt. képviselõi sokat gondolkodtak
azon, hogy inkább a vállalatot mutassák be sze-
mélyes látogatás keretében, vagy esetleg elõadá-
sokon keresztül adják át mindazt a szakmai tu-
dást, tapasztalatot, gyakorlati ismereteket, ame-
lyeket az évek során szereztek. Végül választásuk
az elõadássorozatra esett, amely a résztvevõk
visszajelzései alapján kiváló döntésnek bizonyult:
komoly szakmai elõadások várták a vendégeket,
amelyek kifejezetten gyakorlatiasak voltak, na-
gyon sok területet megismerhettünk a cég életé-
bõl, az egyes területen dolgozó munkatársak elõ-
adásában.

Sugár Karolina, a Szövetség a Kiválóságért Köz-
hasznú Egyesület elnöke köszöntötte a résztvevõ-
ket, és a nap elején rövid, aktuális összefoglalót
nyújtott az EFQM Kiválóság Díj 2007. évi ered-
ményeirõl, a Klub történetérõl, a Szövetség a Ki-
válóságért Közhasznú Egyesületrõl, végül elõre
felhívta a figyelmet a Nemzeti Minõségi Klub kö-
vetkezõ, jubileumi ülésére. Ezt követõen Mikó
Dániel, Nyíregyháza Város Tanácsnoka köszöntötte
a szakembereket a város nevében, amely több
minõségdíjas szervezettel is büszkélkedhet, sõt,
maga a város is már számos elismerésben része-
sült fejlesztéseiért. Bátorította a résztvevõket, ha
idejük engedi, nézzék meg a várost, amelynek
szépségeit, értékeit a mai napig sokan nem isme-
rik igazán.

Móricz István, a Nyírségvíz Zrt. vezérigazgató-
ja is köszöntötte a vendégeket és megnyitotta a

A Nyírségvíz Zrt.-nél ülésezett a Nemzeti Minõség Klub

szakmai napot. A köszöntõ után a szakmai prog-
ram elsõ elõadója Vadnay Ákos mûszaki vezérigaz-
gató-helyettes volt, aki röviden bemutatta Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg megye legnagyobb vízi köz-
mûvét, a Nyírségvíz Zrt.-t. „Minõségi munkát csak
minõségi környezetben lehet végezni” mottójuk-
nak köszönhetõen nem csak a cég eredményei,
hanem maguk a telephelyek is külön elismerés-
ben részesültek: a központ „A város legszebb köz-
intézménye, parkja” címet, míg a szennyvíztisztí-
tó telep a Lampl Hugó díjat („Legszebb és legkor-
szerûbb technikát alkalmazó”) nyerték el.

Móricz István vezérigazgató elõadásában meg-
ismerhettük a Nyírségvíz Zrt. minõség-útját. A
90-es évek második felében indultak el, elõször
a BPR-módszert alkalmazva átvizsgálták és újra-
szervezték a folyamatokat. Következményként
növekedett a munkafegyelem, a hatékonyság és
javult az ügyfélszolgálat is. A sok audit, az új
bevezetések és szigorú rendszer miatt három év
után azonban jelentkeztek a fáradás jelei: az
innovációs készség csökkent, a dolgozók „ellus-
tultak” a leszabályozott környezetben. Ekkor – a
legjobbkor – az ISO 9001 szerinti minõségirá-
nyítási rendszer került a középpontba. Kialakí-
tották a minõségcél, a céllebontás rendszerét,
minden munkatársat elláttak jól megfogalmazott
célokkal. De mi biztosítja a megvalósítást? Erre
a versenyt látták – és az is bizonyult – a legjobb
megoldásnak. Ezt követõen a stratégia megfo-
galmazásának szenteltek figyelmet, amelyet
összefoglaltak a BSC (Balanced Scorecard) mód-
szeren alapuló stratégiai térképen. A top down
(felülrõl lefelé irányuló) ISO rendszer után fo-
kozatosan elõtérbe került a TQM alapfilozófia: a
vezetés partnerséget, közös érdekeket és közös
célokat jelentett. A fogyasztói, a vevõi, a mûkö-
dési és a tulajdonosi értékteremtõ folyamatok
mellé beépült a tanulás, a humánerõforrás fej-
lesztés, az adat- és információmenedzsment rend-
szer. Móricz vezérigazgató elmondta, hogy a
program összeállításánál végül is úgy döntöttek,
azt mutatják be, ami a gazdaság hasznára van:
egy innovatív minõségirányítási és menedzsment-
rendszert, amely segíti a szervezeteket a nem-
zetközi porondra jutni.
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Dobrosi Tamás humánpolitikai referens és

Szõgyéni Gábor munkaügyi megbízott bemutatta
a cég Humánerõforrás Menedzsment (HEM) rend-
szerét, a kialakításkor felmerült kérdéseket és azo-
kat a megoldásokat, amelyek végül sikeresnek
bizonyultak, valamint a társaságon belüli verseny
fejlesztõ hatását. Az új irányvonal felvetette a kér-
dést, hogyan lehet versenyképes piaci szereplõ egy
közszolgáltató, egy eddig nem versenyszférában
mûködött cég? A válasz: a folyamatos fejlesztés
és képzés tanulás által, kihasználva a cég egyik
erõsségét, a diplomások és a többszakmás mun-
kavállalók magas arányát.

Az elsõ blokk záróelõadása egy igen érdekes és
hasznos rendszert mutatott be, amelynek segítsé-
gével a Nyírségvíz Zrt. a papírmentes iroda koncep-
ciót kívánja megvalósítani. Kósa István a mûszaki
iroda vezetõje és Zsoldos Krisztián informatikus-
rendszergazda mutatták be az Adat és Információs
Menedzsment rendszert. Ez a rendszer a beruhá-
zás, karbantartás, munkalap, térinformatika, ter-
melés-folyamatirányítás, energia, labor, jelentéské-
szítés folyamatokat és feladatokat fedi le.

A találkozásokban gazdag szünet után Molnár
József minõségirányítási mérnök és Gyuris Teodó-
ra minõségirányítási munkatárs elõadásában újra
beleláthattunk a cég minõségirányítási történeté-
be a „Klasszikus ISO-tól a TQM-ig”, és megismer-
hettük a minõségirányítás elektronikus támoga-
tását. Láthattuk, ahogyan a statikus rendszer egyre
inkább dinamikussá válik, és kialakul az Integrált
Irányítás Rendszer. Az INTERDOX rendszer az ISO-
ra épül, területei a dokumentumtár, környezetirá-
nyítás, emberi erõforrás menedzsment, vevõi elé-
gedettség, minõségcélok, belsõ audit, vezetõségi
átvizsgálás, reklamáció kezelése, beszállítók, al-
vállalkozók értékelése, képzés, mérõeszköz nyil-
vántartása.

A következõ elõadásban azonban Móricz István
vezérigazgatótól és Galambos Sándor minõségirá-
nyítási és környezetirányítási vezetõtõl még több
ismeretet kaptunk, elsõsorban a Minõség és Tel-
jesítmény Menedzsment Rendszer ismertetése ál-
tal. Az elõadás bemutatta, hogy az egyén tudása,
a partnerség milyen eredményeket hozhat, és
melyek a fejlesztõ hatások. A Minõség és Teljesít-
mény Menedzsment Rendszer 3 éves alkalmazá-
sának tapasztalatai azt mutatják, hogy a munka-
társak alkotókészsége, kreativitása és személyisé-

ge kiteljesedett. A vezérigazgató szerint egy ma-
gyar és egy német vagy francia vízmû esetében a
hardverben, technológiában nincs már igazán
különbség, csak a dolgozók mentális képességei
térnek el. A nemzetközi versenyképességet az
egyéni és szervezeti célok összehangolásával, a
kreativitás ösztönzésével lehet növelni.

Ezt követõen két team munkafolyamatát és
konkrét eredményeit, módszereit ismerhettük
meg. Szabó Istvánné és Kurtyánné bemutatta a
Hibamentes értékesítési folyamat és ügyfélszol-
gálati tevékenység fejlesztését. Gyimesi Ernõ és
Dobrosi Tamás pedig a Piacon mûködõ egység
háttértámogatásának proaktív technikával
(KANO) történõ fejlesztését.

A délután során a Szövetség a Kiválóságért
Közhasznú Egyesület is szót kapott: Szabó Kálmán
ügyvezetõ igazgató felhívta a figyelmet a IIASA-
Shiba Díj pályázatra, amelynek beadási határide-
je 2007. november hó. Ismertette a Regionális
Minõségi Díjak meghirdetését és ütemezését, va-
lamint az Elkötelezettség a Kiválóságért elismerés-
re történõ pályázás lehetõségét. Sugár Karolina
elnök beszámolt az EFQM Kiválóság Díj 2007. évi
eredményeirõl, az athéni díjátadásról. Szavazás-
ra bocsátotta a Klub alapítók javaslatát a Klub
következõ elnökére. A klubtagok következõ elnök-
nek Paizer Andort, a General Motors Powertrain-
Magyarország Kft. vezérigazgatóját egyhangúlag
megszavazták. Végül pedig meghívta a jelenlévõ-
ket a novemberi, 10 éves jubileumi klub-ülésre,
Szentgotthárdra, a General Motors Powertrain–
Magyarország Kft.-hez.

A nap nem csak szakmai tudásunkat gyarapí-
totta, hanem a szervezõk egy olyan meglepetés-
rõl is gondoskodtak, amely szellemünket – lelkün-
ket építette, mindenkit mélyen megérintett, meg-
hatott: „A minõség másként” program csodálatos
zenei élményt nyújtott. Szabó Dénes, a Cantemus
kórusok vezetõje érkezett a helyi Kodály Zoltán
Általános Iskola diákjaival, a Cantemus Gyermek-
kórussal. Balázs Árpád, Kodály Zoltán, Bartók Béla
és Palestrina mûveivel, a minõségi énekhanggal
elvarázsolták a konferencia résztvevõit, és buzdí-
tottak mindenkit arra, hogy vissza-visszatérjen a
tiszta forráshoz.
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